

Date : 27 November 2023 2023 نوفمبر 2023

Class. : Restricted : محظور

إلى : كافة البنوك وشركات التمويل التي Banks & Finance إلى

Companies Conducting All or تمارس كافة أعمالها أو جزء منهاً Part of Their Business In Accordance With Islamic

Sharia' principles operating in العاملة في دولة الإمارات the UAE

الموضوع: قرار الهيئة العليا الشرعية Subject: The Higher Shari'ah Authority

Resolution re The Guiding بخصوص المبادئ الإرشادية بشأن Principles Regarding Islamic

Sustainable Finance لمالية الإسلامية المستدامة

After greetings,

The Central Bank is pleased to attach herewith the Higher Shari'ah Authority ("HSA") Resolution No. 136/8/2023 re the Guiding Principles Regarding Islamic Sustainable Finance, which apply to all financial institutions that conduct all or part of their businesses and activities in accordance with the Islamic Shari'ah.

Please bring this notice to the attention of the board of directors of your institution at the next board meeting. Note that the HSA Resolution is effective starting from the date of this notice.

For more information, you may contact the HSA Secretariat via the following email address:

يسر المصرف المركزي أن يُرفق بهذا الإشعار قرار الهيئة العليا الشرعية ("الهيئة") بخصوص المبادئ الإرشادية بشأن المالية الإسلامية المستدامة، والذي ينطبق على المؤسسات المالية التي تمارس كافة أعمالها وأنشطتها أو جزء منها وفقاً لأحكام الشريعة

اعمالها والسد

بعد التحية،

يرجى إطلاع مجلس إدارة مؤسستكم على محتوى هذا الإشعار في الاجتماع القادم للمجلس، علماً بأن قرار الهيئة يعتبر ساري المفعول ابتداءً من تاريخ هذا الإشعار.

وللمزيد من المعلومات، يمكنكم التواصل مع أمانة سر الهيئة من خلال البريد الإلكتروني الآتي:

shariaauthority@cbuae.gov.ae

Yours faithfully, وتفضلوا بقبول فائق الاحترام،

أحمد سعيد القمزي مساعد المحافظ – الرقابة على البنوك والتأمين Ahmed Saeed Al Qamzi Assistant Governor for Banking and Insurance Supervision

Encl. The Guiding Principles Regarding Islamic Sustainable Finance

مرفقات: المبادئ الإرشادية بشأن المالية الإسلامية المستدامة

البريد الإلكتروني E-mail uaecb@cbuae.gov.ae الموقع الإلكتروني www.centralbank.ae

Page **1** of **1**

ص.ب. 854 ، أبوظبي، الإمارات العربيــة المتحدة هاتف 854 ، 1 +971 و 6652200 F +971 و 6652504 فاكس PO Box 854, Abu Dhabi, United Arab Emirates



Resolution No. : 136/8/2023

Subject : Guiding Principles Regarding Islamic Sustainable Finance

After greetings,

The Higher Shari'ah Authority at the Central Bank of the UAE ("HSA") issued the resolution regarding the adoption of Guiding Principles Regarding Islamic Sustainable Finance, which serves a guidance to financial institutions that conduct all or part of their activities and businesses in accordance to Islamic Shari'ah ("Islamic Financial Institutions"), unless the clause is stated as mandatory. The guiding principles are as follows:

Guiding Principles Regarding Islamic Sustainable Finance

قال الله تعالى: ﴿ إِنَّا عَرَضْنَا الْأَمَانَةَ عَلَى السَّمَاوَاتِ وَالْأَرْضِ وَالْجِبَالِ فَأَبَيْنَ أَن يَحْمِلْنَهَا وَأَشْفَقْنَ مِنْهَا وَحَمَلَهَا الْإِنسَانُ إِنَّهُ كَانَ ظَلُومًا جَهُولاً ﴾ [الأحزاب: 72]

Allah Almighty says: "Indeed, we offered the trust to the heavens and the earth and the mountains, but they (all) declined to bear it, being fearful of it. But humanity assumed it, (for) they are truly wrongful (to themselves) and ignorant (of the consequences)." [Surat Al Ahzab, Verse 72]

Sustainability in the Islamic Shari'ah:

The concept of property rights in Islamic jurisprudence in general, and in Islamic finance in particular, is based on the principle of trusteeship. This means that individuals are entrusted with the property they own and hence, they must fulfill obligations inherent in such ownership as mandated by Allah (SWT), including payment of Zakah and Sadaqah, and honor the rights of others in such property. Such ownership must also not result in transgression by causing definite or probable harm to others, be it individuals, society, environment or living things. Property rights are based on a balance scale of Adl (justice and equity) and Ihsan (benefaction and kindness). Adl represents the minimum standard to which one must adhere, while Ihsan represents the extra benevolence desired by the Shari'ah to uphold Adl at the highest levels of moral values. Both Adl and Ihsan are commanded by Allah (SWT) in Surat An-Nahl, Verse 90: (Indeed, Allah commands Adl and Ihsan.)



Islamic jurisprudence expanded this concept and defined its limits and controls that bring its theories to the realm of practice, in order to achieve its intended objectives and ingrain equitable justice. Islamic jurisprudence has also organized property rights in a way that attains noble goals in accordance to the needs of different times and places. This established an active and effective role for the concept of property rights in society, contributing to prosperity and growth for all while making it not a burden or a cause of harm. In doing so, Islamic jurisprudence is guided by well-defined methodologies that derive the aforementioned aspects from Shari'ah sources and texts. This includes considering the consequences and the impacts of transactions on the environment, society and individuals, making sustainability in its general sense a pillar of the jurisprudential consideration.

Sustainable Development Goals:

In the recent years, environmental and social concerns have been on the rise, prompting the international community to underscore the need for collective action to reduce their effects and damage. International organizations have drawn clear objectives and plans that aim to achieve a balance between promoting the goals for development and societal prosperity, and limiting environmental and social damage, which would enable development and prosperity to be sustainable.

The United Arab Emirates has been proactive in participating in such initiatives through a clear vision, declaring 2023 the Year of Sustainability under the slogan "Today for Tomorrow" which continues the country's approach and heritage in promoting and encouraging sustainability practices. The UAE will also host the Twenty Eighth United Nations Climate Change Conference (COP 28), affirming the country's commitment to sustainability and supporting international efforts in this regard.

Sustainable finance, and financing of sustainable projects, are an essential tributary to achieve the sustainable development goals. There has been increased focus, in recent years, on the financial sector, where sustainability standards and controls were developed in order to accelerate the sector's contribution in the sustainability space. Islamic Financial Institutions should be to the forefront of sustainability efforts in the financial sector building on the provisions of Islamic Shari'ah, whose purposes and objectives intersect with the sustainable development goals.

Enhancing Sustainability in Islamic Financial Institutions:

Achieving sustainable environmental and social goals for Islamic Financial Institutions is not only recommended (*Mandoob*) by the Shari'ah, but may be a matter of obligation



(*Wajib*), similar to the manner in which contributing to the causes of environmental and social issues, and engaging in what leads to them, is highly discouraged and may be at the level of prohibition (*Makrooh* or *Haram*). It is well established in the Shari'ah maxims governing the activities and businesses of Islamic Financial Institutions that the prevention of harm takes precedence over bringing benefits, and no harm can be prevented by a greater harm. Determining the level of obligations on Islamic Financial Institutions in this regard is based on the likelihood that harm has occurred or would occur. In the sustainability context, standards and criteria regarding the occurrence of harm or its likelihood are set by the competent authorities in the country.

In recent years, the Islamic finance market in the UAE has witnessed a shift at both legislative and Shari'ah standardization fronts, as a result of efforts by the Central Bank and Islamic Financial Institutions operating in the UAE. These efforts led to a high level of uniformity in Shari'ah and regulatory standards, which enhances financial system stability and provides a strong foundation for the development of innovative, sustainable financial products and services. In addition, the issuance of Federal Decree-Law No. (50) 2022 Issuing the Commercial Transactions Law provided a level of legal certainty having laid down the legal foundation that governs the work of Islamic Financial Institutions and recognizing unique aspects of Islamic finance, its mechanisms and contracts.

Hence, more than ever before, Islamic Financial Institutions today have the ability to develop financial products that are able to influence and interact positively with environmental and social variables and transformation, and be pioneers in the field of sustainable finance. And although Islamic Financial Institutions are recognized for their participation in social causes through Zakat funds and charity accounts they manage on behalf other their beneficiaries, in addition to other charitable and social projects, the Higher Shari'ah Authority ("HSA") looks forward to Islamic Financial Institutions playing a greater role in the field of sustainable finance. Islamic Financial Institutions, through their individual and collective efforts, should strive to make Islamic finance the brand and face of sustainable finance in the UAE given the synergies and integration between Shari'ah and sustainability standards, and the availability of governance mechanisms that could be tapped to enhance sustainability within Islamic Financial Institutions.

The HSA believes that Islamic Financial Institutions should adopt the broader approach to sustainability which includes environmental and social aspects, even though environmental risks, particularly those related to climate, are more urgent at the present time; a balanced approach for sustainability goals would result in a better outcome, leading to a positive impact on environmental issues without neglecting other aspects important to society. To



implement this, Islamic Financial Institutions and Internal Shari'ah Supervision Committees ("ISSCs") must include sustainability aspects in their decision making processes by considering the consequences of financing projects and by applying the Shari'ah legal maxims that deal with weighting harm and benefits.

Therefore, in order to achieve this vision, the HSA expects Islamic Financial Institutions to have clear strategies and plans for Islamic sustainable finance, including the following:

First:

In accordance with the HSA directives during the meeting held between the HSA and the Chief Executive Officers ("CEOs") of Islamic Financial Institutions in cooperation with the UAE Banks Federation ("UBF") in the last quarter of 2022, the UBF established a sustainability steering committee whose membership consists of CEOs of Islamic Financial Institutions and institutions housing an Islamic window. The committee aims to lay practical and strategic foundations for Islamic sustainable finance, and put in place a general framework as a basis for a unified and common vision on sustainability and its initiatives among Islamic Financial Institutions. The steering committee and the UBF should accelerate work on these outcomes.

Second:

The HSA also directed that Islamic Financial Institutions and Islamic windows establish separate sustainable businesses and activities within the existing business lines that include sustainable financing and sustainable Sukuk issuances, including green Sukuk. Establishing separate sustainability-related businesses and activities would improve the ability of Islamic Financial Institutions to monitor and develop them without prejudice to their existing mixed business and activities.

Third:

The HSA directed that sustainability investment accounts be established, where funds are invested in sustainable business lines and are maintained in independent, ring-fenced pools to enhance transparency and account holders' confidence.

Fourth:

Every Islamic Financial Institution, including Islamic windows, should have a growth plan for its Islamic sustainable finance (e.g. a five years plan). This should include clear financial goals (e.g. sustainability-linked financial assets in the Islamic Financial Institution in the year 2028 should be equal to -x



amount-, which represents - % xx – of total assets). The five-year plan should be translated into annual plans to facilitate achievement of these goals.

Fifth:

Islamic Financial Institutions must enhance their decision-making and granting of financing approaches by adopting the Shari'ah legal maxims, especially those related to sustainability. Shari'ah-compliant contracts must look beyond the Shari'ah controls related to the form of a contract, and extend to cover the uses of funds and projects in which funds are invested. Islamic Financial Institutions have adopted controls to examine their activities in terms of non-violation of Shari'ah and ethical provisions, such as those related to alcohol, gambling and harmful products (such as smoking), those that infringe on the social values or cohesion (such as immoral films), human trafficking, and/or other activities that negatively impact the values and morals referred to in UAE law. Nevertheless, this should be expanded to include all that is harmful to the environment and society and promote what is beneficial for them in accordance with the parameters and definitions set by the competent authorities in the country. Accordingly, the executive management in Islamic Financial Institutions must provide the ISSCs with relevant information on such matters in order to decide on them and determine the level of Shari'ah obligations (that may vary from being Wajib, Mandoob, Makrooh, or Haram) in accordance with the requirements of Shari'ah and the balanced approach of the country with regard to sustainability.

Sixth:

Islamic Financial Institutions should highlight their sustainability initiatives, including the disbursement of Zakat funds and charity accounts through their rightful channels, and link them to the sustainable development goals.

Seventh: Islamic Financial Institutions must seek accuracy, transparency and clarity in all their transactions, including sustainable Islamic financial transactions, and should adopt the leading sustainability standards and disclose them to their clients.

Eighth:

The internal environment of Islamic Financial Institutions must be one that adheres to its Shari'ah values and promotes sustainability in all its operations, structures and human resources. Such an environment is an essential pillar



for an Islamic Financial Institutions in realizing its objectives and preserving its reputation.

Ninth:

Islamic Financial Institutions must spread awareness about Islamic finance in general and sustainable Islamic finance in particular, and develop skills and capabilities in this field.

Tenth:

Compliance with Shari'ah in products and services is the highest goal for Islamic Financial Institutions, and through this, other goals and objectives can be achieved. Therefore, care should be taken to ensure the highest level of compliance with the Shari'ah standards in executing sustainable Islamic financial transactions. The value added by Islamic finance to sustainability comes from compliance with the Shari'ah standards and requirements that preserve justice and the rights of everyone, and enhance financial stability.

Finally, the HSA recommends that this document be translated into more detailed plans, and that the steering committee, in cooperation with the UBF and the HSA Secretariat, to implement it in the near future. In doing so, the committee may benefit from the work and guidelines issued by international organizations in this regard.

For more information, you may contact the HSA Secretariat via the following email:

shariaauthority@cbuae.gov.ae

Your faithfully,

The Head of the Higher Shari'ah Authority Secretariat

^{*} Copy the Internal Shari'ah Supervision Committee, the Head of the Internal Shari'ah Control Department, and the Head of the Internal Shari'ah Audit Department



قرار رقم : 2023/8/136

الموضوع : مبادئ إرشادية بشأن المالية الإسلامية المستدامة

السلام عليكم ورحمة الله وبركاته

وبعد،

فإن الهيئة العليا الشرعية بالمصرف المركزي ("الهيئة") قد أصدرت قرارها باعتماد مبادئ إرشادية بشأن المالية الإسلامية المستدامة، والتي تعتبر إرشادية للمؤسسات المالية التي تمارس كافة أعمالها وأنشطتها أو جزء منها وفقا لأحكام الشريعة الإسلامية ("المؤسسات المالية الإسلامية")، إلا فيما ما ورد بصيغة الإلزام. وتنص هذه المبادئ على الآتى:

المبادئ الإرشادية بشأن المالية الإسلامية المستدامة

قال الله تعالى: ﴿ إِنَّا عَرَضْنَا الْأَمَانَةَ عَلَى السَّمَاوَاتِ وَالْأَرْضِ وَالْجِبَالِ فَأَبَيْنَ أَن يَحْمِلْنَهَا وَأَشْفَقْنَ مِنْهَا وَحَمَلَهَا الْإِنسَانُ إِنَّهُ كَانَ ظَلُومًا جَهُولاً ﴾ [الأحزاب: 72]

1. الاستدامة في الشريعة الإسلامية:

يقوم مفهوم الملكية في الشريعة الإسلامية عموما وفي المالية الإسلامية خصوصا على مبدأ الأمانة، وأن الفرد مستأمن على ما تَمَلَّك، وعليه أن يؤدي حق الله تعالى فيه من زكاة وصدقات، ويراعي حقوق الآخرين فيه، غير متعد بالإضرار بالآخرين أفرادا ومجتمعات وبيئة وكائنات من خلال مفسدة محققة أو يغلب على الظن تحققها ("مبدأ الاستئمان"). ويقوم هذا المبدأ على كَفتي ميزان، العدل والإحسان، ليكون العدل معيارا للحد الأدنى الذي يجب الالتزام به في كل الأحوال، والإحسان الفضل الزائد المرغب فيه من الشرع لاستقامة العدل على أرقى المعاني والقيم الأخلاقية، وكلاهما مما أمر الله تعالى به فقال عز من قائل: ﴿إِنَّ اللَّه يَأْمُرُ بِالْعَدْلِ وَالْإِحْسَانِ﴾ [النحل: 90].

وقد توسع الفقه الإسلامي في هذا المبدأ ورسم له حدودا وضوابط نقله من الجانب النظري إلى الجانب التطبيقي تحقيقا للعدل وترسيخا له، ونظم الملكية الفردية بما يحقق الأهداف والغايات الحميدة حسب حاجة العصر والمكان، جاعلا من الملكية الفردية فاعلة في المجتمع بما يسبب الرخاء والازدهار للجميع وليست عبئا عليه، كل ذلك في ضوء نصوص وأحكام شرعية ثابتة يحدوها النظر الفقهي الصحيح، ومن ذلك مراعاة المآلات وأثر المعاملات على البيئة والمجتمع والفرد، جاعلا الاستدامة بمفهومها العام ركيزة من ركائز النظر الفقهي.



2. أهداف التنمية المستدامة:

وقد تعاظمت في السنوات الأخيرة المخاوف بخصوص المفاسد البيئية والاجتماعية الأمر الذي دعا المجتمع الدولي إلى التنبيه على ضرورة العمل الجماعي للتقليل من آثارها وأضرارها، ورسمت المنظمات الدولية أهدافا وخططا واضحة تحاول تحقيق التوازن بين أهداف التنمية والرخاء المجتمعي وبين الحد من الأضرار البيئية والاجتماعية لتكون تنمية ورخاء مستدامين.

هذا وقد كانت دولة الإمارات العربية المتحدة سباقة في المشاركة في هذه المبادرات من خلال رؤية واضحة، وأطلقت على عام 2023 عام الاستدامة تحت شعار "اليوم للغد" استكمالا لمنهج الدولة وتراثها في تعزيز ممارسات الاستدامة وتشجيعها، كما ستستضيف دولة الإمارات العربية المتحدة مؤتمر المناخ العالمي الثامن والعشرين (COP 28) تأكيدا على هذا النهج.

إن التمويل المستدام وتمويل المشروعات المستدامة رافد أساسي لتحقيق أهداف التنمية المستدامة، وقد تم التركيز على القطاع المالي في السنوات الأخيرة ووضع معايير وضوابط لتفعيل الاستدامة فيه. والمؤسسات المالية الإسلامية ليست بمنأى عن هذه التوجهات ولا آثارها، وهي حَرِيَّة بأن تكون قائدة لهذه التوجهات كونها تحقق مقاصد الشريعة الإسلامية التي أولت اهتماما وعناية خاصة في كلياتها وجزئياتها بالتنمية المستدامة.

3. تعزيز الاستدامة في المؤسسات المالية الإسلامية:

إن تحقيق الأهداف البيئية والاجتماعية المستدامة بالنسبة للمؤسسات المالية الإسلامية ليست مما يندب إليه شرعا فحسب، بل قد يكون من قبيل الواجب، كما أن درء المفاسد البيئية والاجتماعية ليس مما يندب إليه فقط بل قد يكون عدم تجنها والخوض فها من قبيل المكروه أو الحرام، كل هذا بعد تحقق وقوع المفسدة والضرر أو غلب على الظن تحققها، إذ إن درء المفاسد مقدم على جلب المصالح، والضرر لايزال بضرر أعلى منه كما هو مقرر في الشريعة الإسلامية التي تحكم عمل المؤسسات المالية الإسلامية، ومعيار تحقق المفاسد المتعلقة بالاستدامة هو ما تحدده الجهات المعنية في الدولة.

لقد شهد سوق المالية الإسلامية في دولة الإمارات في السنوات الأخيرة نقلة نوعية على المستويين المعياري والتشريعي، وذلك من خلال الجهود التي قام بها المصرف المركزي والمؤسسات المالية الإسلامية العاملة في الدولة التي أدت إلى توحيد للمعايير الشرعية والرقابية مما يعزز استقرارها ويوفر أرضية صلبة لتطوير وابتكار منتجات وخدمات مالية مستدامة، بالإضافة إلى اليقين القانوني الذي أضفاه صدور مرسوم بقانون اتحادي رقم (50) لسنة 2022 بإصدار



قانون المعاملات التجارية الذي اشتمل الباب السادس من الكتاب الثالث على الأسس القانونية التي تحكم عمل المؤسسات المالية الإسلامية في اعتراف قانوني بخصوصياتها وآلياتها وعقودها.

إن المؤسسات المالية الإسلامية اليوم، أكثر من أي وقت مضى، لديها القدرة على تطوير منتجات مالية قادرة على التأثير والتفاعل الإيجابي مع المتغيرات والتحولات البيئية والاجتماعية، لتكون رائدة في مجال التمويل المستدام. ومع أن المؤسسات المالية الإسلامية لديها مشاركات مشهودة في العمل المجتمعي من خلال ما يوجد لديها من صناديق للزكاة وحسابات للخيرات وغير ذلك مما تقوم به من المشروعات الخيرية والاجتماعية، إلا أن الهيئة العليا الشرعية تتطلع إلى أن تقوم المؤسسات المالية الإسلامية - بشكل فردي وجماعي - بدور أكبر في مجال التمويل المستدام، حتى تجعل المالية الإسلامية عنوان المالية المستدامة في دولة الإمارات وواجهتها نظرا لتكامل المعايير الشرعية مع معايير الاستدامة ووجود آليات حوكمية يمكن الاستفادة منها لتعزيز الاستدامة فيها.

وترى الهيئة أن على المؤسسات المالية الإسلامية تبني النهج الأوسع للاستدامة الذي يشمل الجانب البيئي والاجتماعي، وإن كانت المخاطر البيئية وخاصة المتعلقة بالمناخ أكثر إلحاحا في الوقت الراهن، إلا أن الرؤية المتوازنة لأهداف الاستدامة هي التي ستقوم بتحقيقها بشكل متوازن، وسيكون لها الأثر الإيجابي على الجانب البيئي دون إخلال بالجوانب الأخرى المهمة للمجتمع. وعلى المؤسسات المالية الإسلامية ولجان الرقابة الشرعية الداخلية النظر إلى المآلات وتفعيل القواعد الفقهية في التعامل مع المصالح والمفاسد عند اتخاذ قرارات تتعلق بتمويل مستدام.

وعليه، ومن أجل تحقيق هذه الرؤية، فإنه ينبغي أن يكون للمؤسسات المالية الإسلامية استراتيجيات وخطط واضحة للمالية الإسلامية المستدامة، ومن ذلك ما يأتي:

أولا: وجهت الهيئة في اجتماعها الذي عقدته مع الرؤساء التنفيذيين للمؤسسات المالية الإسلامية والمؤسسات التي لديها نوافذ إسلامية بالتعاون مع اتحاد مصارف الإمارات في الربع الأخير من سنة 2022 بإنشاء لجنة توجهية بعضوية الرؤساء التنفيذيين من أجل وضع الأسس العملية والاستراتيجية للمالية الإسلامية المستدامة، ووضع إطار عام أساس لها لتكون المؤسسات المالية الإسلامية بما في ذلك النوافذ الإسلامية لديها رؤية موحدة بخصوص الاستدامة ومبادراتها، وعلى اللجنة التوجهية واتحاد مصارف الإمارات أن تسرع العمل على هذه المخرجات.

ثانيا: وجهت الهيئة أيضا بأن تقوم المؤسسات المالية الإسلامية والنوافذ الإسلامية باستحداث أعمال وأنشطة مستدامة مستقلة ضمن خطوط الأعمال القائمة تشمل التمويلات المستدامة وإصدارات الصكوك المستدامة بما في ذلك الصكوك الخضراء، حيث إن استقلالية هذه الأعمال والأنشطة



المستدامة سيمنح المؤسسات المالية الإسلامية قدرة أكبر على مراقبتها وتنميتها دون إخلال بالأعمال والأنشطة الحالية المختلطة.

ثالثا: وجهت الهيئة بإنشاء حسابات استثمارية مستدامة يتم استثمار أموال أصحابها في الأعمال والأنشطة المستدامة وتكون ضمن أوعية مستقلة مُحَوَّطة سعيا إلى الشفافية وتعزيزا لثقة أصحاب هذه الحسابات.

رابعا: ينبغي أن تكون لكل مؤسسة مالية إسلامية بما في ذلك النوافذ الإسلامية خطة نمو للمالية الإسلامية المستدامة (خطة خمسية مثلا)، وأن يكون هنالك أهداف مالية واضحة تسعى المؤسسة المالية المستدامة في المؤسسة المالية الإسلامية عام الإسلامية لتحقيقها مثل أن يكون حجم الأصول المالية المستدامة في المؤسسة المالية الإسلامية عام 2028 يعادل - مبلغ كذا - ويمثل - نسبة كذا - من حجم أصولها، وتترجم هذه الخطة إلى خطط سنوبة من أجل تحقيق هذه الأهداف.

خامسا: يجب على المؤسسات المالية الإسلامية أن تعزز مناهج اتخاذ القرارات ومنح التمويل بالقواعد الشرعية وخاصة ما يتعلق منها بالاستدامة، حيث إن عقودها المتوافقة مع الشريعة الإسلامية يجب أن تنظر إلى ما هو أبعد من الضوابط الشرعية المتعلقة بأشكال العقود، بل إلى ما تستخدم فيه هذه الأموال وإلى المشروعات التي تمول أو تستثمر فيها. فبالإضافة إلى ما تقوم به المؤسسات المالية الإسلامية اليوم من فحص للمعاملات من حيث عدم مخالفتها للأحكام الشرعية والأخلاقية مثل صلتها بالخمر والميسر وما فيه ضرر بصحة الإنسان كالتدخين أو ما فيه مساس بقيمه وإخلال بنسيجه الاجتماعي مثل الأفلام المخلة بالآداب أو المتاجرة بالبشر وغيرها مما ينال من القيم الأخرى والآداب العامة المشار إليها في القانون المرعي في الدولة؛ إلا أن هذا ينبغي أن يوسع ليشمل كل ما فيه ضرر على البيئة والمجتمع منعاً، وما فيه مصلحة للبيئة والمجتمع ندباً وحثاً، وفق ما تقرره الجهات المعنية في الدولة. وعليه، فإنه يجب على الإدارات التنفيذية أن تزود لجان الرقابة الشرعية الداخلية بالمعطيات المتعلقة بهذه الأمور من أجل البت فيها وفق المقتضيات الشرعية (حِلا ووجوبا وندبا وحرمة وكراهة) والرؤية المتوازنة للدولة فيما يخص الاستدامة.

سادسا: ينبغي على المؤسسات المالية الإسلامية أن تبرز مبادرات الاستدامة لديها بما في ذلك صرف أموال صناديق الزكاة وحسابات الخيرات في مصارفها الشرعية وربطها بأهداف التنمية المستدامة.

سابعا: يجب على المؤسسات المالية الإسلامية تحري الدقة والشفافية والوضوح في معاملاتها كلها، بما في ذلك المعاملات المالية الإسلامية المستدامة وأن تعتمد أفضل معايير الاستدامة وتفصح بشفافية عنها.



ثامنا: يجب أن تكون البيئة الداخلية للمؤسسات المالية الإسلامية بيئة ملتزمة بقيمها الشرعية معززة للاستدامة في أعمالها وهياكلها ومواردها البشرية، فمثل هذا يعد ركيزة في تحقيقها لأهدافها ومحافظتها على سمعتها تحقيقا لاستدامتها.

تاسعا: يجب أن تحرص المؤسسات المالية الإسلامية على نشر الوعي بخصوص المالية الإسلامية عموما والمالية الإسلامية المستدامة خصوصا وتنمية المهارات والقدرات في هذا المجال.

عاشرا: إن الحرص على تقديم منتجات وخدمات متوافقة مع الشريعة الإسلامية هو الغاية الأسمى للمؤسسات المالية الإسلامية ومن خلال ذلك تتحقق الغايات والأهداف الأخرى تبعا، وعليه فإنه ينبغي الحرص في المعاملات المالية الإسلامية المستدامة على تطبيق أرقى المعايير الشرعية فإنها إضافة نوعية للاستدامة بحد ذاتها تحقيقا للعدل وحفاظا على الحقوق ودعما للاستقرار المالي.

وختاما، فإن الهيئة العليا الشرعية توصي بأن تترجم هذا الوثيقة العامة إلى خطط أكثر تفصيلا وأن تقوم اللجنة التوجهية بالتعاون مع اتحاد مصارف الإمارات وأمانة سر الهيئة العليا الشرعية إلى تطبيقها على أرض الواقع في القريب العاجل، ويمكن الاستفادة مما قدمته بعض المنظمات الدولية في هذا الإطار.

وللمزيد من المعلومات، يمكنكم التواصل مع أمانة سر الهيئة العليا الشرعية من خلال البريد الإلكتروني الآتي:

shariaauthority@cbuae.gov.ae

وتفضلوا بقبول فائق الاحترام،

أمين سر الهيئة العليا الشرعية

*نسخة للجنة الرقابة الشرعية الداخلية، ورئيس قسم الرقابة الشرعية الداخلية، ورئيس التدقيق الشرعي الداخلي